
Protokół Nr XXVII/09
XXVII zwyczajnej sesji Rady Gminy Lichnowy 

odbytej dnia 23 czerwca 2009

Obrady XXVII zwyczajnej sesji otworzył Przewodniczący Rady Gminy 
Lichnowy Jan Michalski. W posiedzeniu uczestniczyli radni obecni wg listy obecności 
stanowiącej załącznik Nr 1 do niniejszego protokołu, sołtysi obecni wg listy obecności 
stanowiącej załącznik Nr 2 do niniejszego protokołu oraz zaproszeni goście wg listy 
obecności stanowiącej załącznik Nr 3 do niniejszego protokołu.

Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy stwierdził, iż na 15 radnych obecnych jest 10 
i rada jest prawomocna do podejmowania uchwał.

Porządek obrad:

1. Otwarcie obrad:
- przywitanie zebranych,
- stwierdzenie prawomocności obrad,
- przedstawienie porządku obrad i proponowane zmiany do porządku,
- przejęcie porządku obrad,
-przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji,
- informacje i komunikaty Przewodniczącego Rady Gminy Lichnowy,

2. Informacja Wójta Gminy Lichnowy z pracy między sesjami.
3. Interpelacje i zapytania radnych.
4. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.
5. Informacja o projekcie dot. budowy farmy elektrowni wiatrowych na terenie gminy 

Lichnowy; stan zaawansowania projektu i planowane zamierzenia -  prezentacja 
przygotowana przez przedstawicieli firmy UPC Sp. z o.o. Warszawa.

6. Informacja o aktualnej sytuacji w rolnictwie i w melioracji na terenie gminy 
Lichnowy -  przedstawia Pani Maria Okupna inspektor -doradca RCDRRiOW Stare Pole 
oraz Pan Sławomir Szymański Kierownik Terenowego Oddziału Zarządu Melioracji i 
Urządzeń Wodnych w Nowym Dworze Gd.

7. Informacja o stanie bezrobocia na terenie powiatu malborskiego i gminy Lichnowy 
oraz podjęte działania w zakresie łagodzenia jego skutków w 2008r. -  przedstawia 
Kierownik Powiatowego Urzędu Pracy w Malborku Pani Joanna Reszka.

8. Informacja o programach unijnych przeznaczonych na wspieranie wsi oraz 
wdrażaniu i realizacji programów na terenie gminy Lichnowy.

9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Raportu z wykonania Programu Ochrony 
Środowiska dla Gminy Lichnowy za lata 2007-2008”.

10. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniego Programu Gospodarowania Gminnym 
Zasobem Mieszkaniowym Gminy Lichnowy na lata 2010-2014.

11. Podjęcie uchwały w sprawie zasad dzierżawy gruntów i najmu lokali użytkowych oraz 
garaży.

12. Podjęcie uchwały w sprawie zasad sprzedaży lokali użytkowych stanowiących zasób 
mieszkaniowy Gminy Lichnowy.

13. Podjęcie uchwały w sprawie uzupełnienia wykazu mienia komunalnego przeznaczonego 
do sprzedaży w 2009r.

14. Podjęcie uchwały w sprawie nieodpłatnego przejęcia sieci wodociągowej z przyłączami 
na mienie komunalne.

15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie nieruchomości na 
mienie komunalne.



16. Podjęcie uchwały w sprawie dopłaty do taryf za odbiór ścieków.
17. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały dotyczącej przyjęcia do realizacji projektu 

systemowego w ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki 2007-2013 Działanie 
7.1 Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji, Poddziałanie 7.1.1 Rozwój i 
upowszechnianie aktywnej integracji przez ośrodki pomocy społecznej.

18. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu udzielania pomocy materialnej o 
charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie gminy Lichnowy.

19. Podjęcie uchwały w sprawie: zasad udzielania i rozmiaru obniżek godzin zajęć 
dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych nauczycielom, którym powierzono 
stanowiska kierownicze w szkołach na terenie gminy Lichnowy; ustalenia tygodniowego 
obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycieli realizujących w ramach stosunku 
pracy obowiązki określone dla stanowisk o różnym tygodniowym obowiązkowym 
wymiarze godzin; ustalenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć 
pedagogów, psychologów i logopedów.

20. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia Regulaminu określającego 
wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom dodatków za wysługę 
lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy, szczegółowe warunki obliczania i 
wypłacania wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw, 
wysokość nagród ze specjalnego funduszu nagród, a także wysokość oraz szczegółowe 
zasady przyznawania i wypłacania dodatku mieszkaniowego.

21. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie gminy 
środków stanowiących fundusz sołecki.

22. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2008r. 
Gminnego Ośrodka Kultury i Sportu w Lichnowach.

23. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2008r. Gminnej 
Biblioteki Publicznej w Lichnowach.

24. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na 2009r.
25. Wolne wnioski.
26. Zamknięcie posiedzenia.

Przewodniczący Rady Gminy Lichnowy zapytał czy do zaproponowanego porządku 
obrad są uwagi.

W głosowaniu jawnym bez uwag radni przyjęli przedstawiony porządek sesji Rady 
Gminy.

W następnej części obrad Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad 
przyjęciem protokołu z poprzedniej sesji informując jednocześnie, iż protokół był do 
wglądu u Sekretarza Gminy od tygodnia i wyłożony do wglądu przed sesją. Radni w 
głosowaniu jawnym przyjęli jednogłośnie (bez uwag) protokół z poprzedniej sesji.

Ad. 1. Informacje i komunikaty Przewodniczącego Rady Gminy Lichnowy.

Z powodu braku informacji i komunikatów Przewodniczącego Rady Gminy 
przystąpiono do kolejnego punktu obrad.

Ad.2 Informacje Wójta Gminy Lichnowy z pracy między sesjami.
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p. Wójt: na każdej sesji występuje zainteresowanie sprawa wiatraków. Dlatego tez 
zaprosiłem Pana Prezesa Bogusława Bila, aby przedstawił informację o farmach 
wiatrakowych i o swojej firmie.

p. B. Bil: zanim przejdę do konkretnego projektu powiem tak: wiele się mówi o 
energetyce wiatrowej. Dużo jest informacji nie do końca prawdziwych. W tej chwili w 
Polsce wytwarza się ok. 450-500 mega watów. Także jest to początek drogi. 
Założeniem jest, aby mieć 8 tys. mega watów. Niemcy maja, 22 tys. a więc nie 
możemy się nawet do nich porównać. Największe farmy w Polsce to ok. 50 mega 
watów. Obiekt w gminie Lichnowy ma być jeszcze większy. W dobie kryzysu wiele 
firm zbankrutowało. Mówię o tym nie, dlatego żeby pokazać, że my dajemy radę, ale 
chciałbym przybliżyć państwu obraz ile pieniędzy kosztuje samo stworzenie projektu 
farmy: jest to koszt ok. 150-200 tys. euro za mega VAT, w Lichnowach farma ma 
mieć ok. 100 mega vatów a więc kwota za sam projekt jest ogromna.
Kluczowymi elementami projektu, są: zabezpieczenie prawa do ziemi, umowę 
zazwyczaj podpisuje się na około 30 lat, następnym punktem jest ekologia 
(ornitologia), czyli obserwacja ptaków, raport ornitologiczny wydawany jest po około 
roku badań, od pewnego czasu obserwowane są również nietoperze. Generalnie 
farmy wiatrowe nie są zagrożeniem dla ptaków. Jako następny punkt ujęty jest -  
wiatr -  jest to jedyny czynnik biznesowy. Mówi on inwestorowi czy projekt będzie 
opłacalny na podstawie pomiaru wiatru. Takie pomiary wykonywane są przez ok. rok 
czasu. Mogę już teraz powiedzieć, że w gminie Lichnowy pomiary wychodzą 
pozytywnie.

Zanim zaczęto omawiać następny element projektu na obrady sesji zwyczajnej Rady 
Gminy przybył radny Erwin Kunkel oraz Sołtys Zygmunt Stępniak.

Następnym elementem jest przyłączenie do sieci -  jest to najgorszy punkt, ponieważ 
wiąże się z nim budowa linii do przesyłania prądu. Należy wykonać ekspertyzę 
wpływu farmy na siec linii, trwa to ok. 9 miesięcy. Koszty wybudowania takich linii są 
kolosalne, jednak najtrudniejsze jest otrzymanie pozwolenia na ich wybudowanie. 
Następnym punktem jest zmiana miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego -  jesteśmy w stałym kontakcie z gminą. Na razie zostanie wykonane 
studium. Liczę, że końcowe pozwolenie na budowę farmy w waszej miejscowości 
otrzymamy za ok. 18 miesięcy. Teren w gminie Lichnowy jest bardzo korzystny. Jest 
on równy, dzięki czemu rozplanowanie turbin będzie dla nas o wiele łatwiejsze.

p. J. Michalski: proszę o pytania do Pana Prezesa.

p. Z. Puzio: wszystkie działania proekologiczne korzystają z środków unijnych. Mam 
pytanie czy U PC będzie korzystało z takich środków? Chciałabym powiedzieć, że 
jesteście dla nas dużą szansą. Każdy z nas z nadzieją czeka na finanse z wiatraków.

p. B. B il: jeszcze dwa lata ciężkiej pracy przed nami. Ale ponieważ jest to inwestycja 
wieloletnia staramy się działać tak, aby nie narobić sobie wrogów a wręcz chcemy 
zyskać przyjaciół.

p. W. Nacel: mówił Pan, że okres do otrzymania pozwolenia to 5 lat. Chciałabym 
usłyszeć, kiedy zacznie i kiedy skończy się budowa.
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p. B. Bil: myślę, że koniec roku 2010 początek 2011 powinniśmy zacząć stawiać 
maszty. W tej chwili przystępujemy do sporządzania planów.

p. T. Rykała: jaka jest odległość między wiatrakami i ich wysokość?

p. B. Bil: wysokość ok. 80 - 100 metrów, projekty wstępne mają ok. 450-500 m 
odległości.

p. J. Michalski: czy sa jeszcze pytania? Jeżeli nie to chciałbym serdecznie 
podziękować Panu za przybycie.

p. Wójt: ja również chciałbym podziękować Panu Prezesowi za spotkanie. Gmina 
ma charakter rolniczy i tak już zostanie. Puki, co na terenie naszej gminy występuje 
duże zainteresowanie wiatrakami i nie ma problemów. Czasem bywa to tak, że już 
pod koniec projektów zaczynają pojawiać się problemy. Dlatego tez te spotkania są 
dla nas bardzo ważne. Dzięki nim ludzie posiadać będą odpowiednie informacje. Na 
terenie naszej Gminy UPC jest wiodącą firmą, jeśli chodzi o wiatraki.

p. B. Bil: zgodzę się z Panem Wójtem, z niewiedzy wychodzi dużo nieporozumień. 
Także w razie jakichkolwiek pytań proszę o kontakt i w razie potrzeby takie spotkania 
możemy powtarzać.

p. Wójt: 11 maja odbyło się zebranie w Parszewie. Zdawałem sobie sprawę, że 
przyjmując oczyszczalnię ścieków będą szły za tym same problemy. Po przejęciu 
została ona oddana do eksploatacji CWŻ, lecz oni nic nie robili. Żadnej dokumentacji 
na tą oczyszczalnie nie ma. Ludzie w końcu zaczęli się buntować, doszło do paru 
spotkań z CWŻ. Po sygnałach z gmin agencja zobowiązała się zmienić przepisy. 
Dobra nowiną jest to, że na kolektor można otrzymać aż do 75 % dotacji, a więc 
bardzo możliwy jest zakup nowego kolektora w Parszewie. 15 maja podpisaliśmy 
LGD, powiat otrzymał ok. 3 min 660 tys. złotych. Pieniądze zostały podzielone na 
cztery sektory. Wczoraj odbyło się spotkanie, na którym wynikło, że wójtowie chcą 
zwiększyć pieniądze na odnowę i małe projekty po 40 %. Pieniądze przekazane są 
na 6 lat. Samorządy wiejskie mogą wykorzystać te pieniądze do końca przyszłego 
roku, jeszcze w tej kadencji. Chciałbym podziękować w szczególności p. Ani 
Stachowiak, która zajmowała się tym projektem. Teraz, gdy już pieniądze są chcą je 
wszyscy, do pracy nad projektem nie było nikogo.
19 czerwca podpisałem umowę z POLHOZ - em dot. bezpłatnego otrzymania działki 
w Lichnówki, którą ma zajmować świetlica. Działkę otrzymamy nieodpłatnie, lecz 
koszty jej podziału musimy ponieść sami. Jeśli chodzi o ścieżkę rowerową jest 
jeszcze rozpatrywana. Projekt przeszedł już dwie oceny, pozostało przejście jednej 
strategicznej oceny. Mam nadzieję, że te 100 wiatraków powstanie na naszym 
terenie, a wtedy zrobimy w ciągu roku więcej niż podczas całej kadencji. Sprawa 
wysypiska została częściowo załatwiona, ziemia została nawieziona a wysypisko 
częściowo zasypane.

Ad. 3. Interpelacje i zapytania radnych.

p. Alfred: p. Wójt wspomniał o wysypisku, jeśli ktoś by się tym wysypiskiem 
zajmował od początku tak jak należy nie byłoby problemu. Uważam, że problem nie 
jest wcale rozwiązany, bo wysypisko nie jest przykryte całkowicie.
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p. J. Maciuński: pozostała na nim brama wjazdowa, po co?? Nie można jej 
przenieść na boisko? Przecież na wysypisku i tak nie ma ogrodzenia to, po co 
brama??

p. W. Kaczor kiedy zostanie przeprowadzona akcja zbierania sprzętu?

p. R. Szafran: co z kamieniem spod torów kolejowych, który miał być przewożony na 
drogi gruntowe?

p. B. Graban: mieszkańcy Lisewa Malborskiego od bardzo dawna zwracają się z 
prośbą o rozebranie komina PKP w Lisewie Malb. W/w komin stanowi zagrożenie dla 
zdrowia i życia mieszkańców. Należy ponownie wystąpić do PKP z powyższym 
wnioskiem.

Ad.4. Odpowiedzi na zapytania i interpelacje

Odpowiedzi na część pytań zostały udzielone w poprzednim punkcie.

p. A. Stachowiak: wysypisko nie zostało celowo całkowicie przysypane. Nie 
możemy tego zrobić, ponieważ podłączyliśmy się do programu Rokitek, do końca 
tego roku lub na początku następnego powinna zostać przeprowadzona całkowita 
rekultywacja. Brama nie może być zabrana z wysypiska, natomiast ogrodzenie musi 
być naprawione.
Jeśli chodzi o kamień spod torów, to nie jest on rozwożony po Sołectwach, bo 
nastąpiła zmiana zdania PKP i żądają od nas 20 zł. od tony kamienia. Jeśli chodzi o 
sprzęt to termin odbioru został przesunięty na 16 lipca. Gdy będziemy wiedzieli na 
100% zostaną rozwieszone ogłoszenia. W Lichnowach zostanie wyznaczony plan, 
na który będą składane wszystkie sprzęty. Firma, która będzie go zabierać jest 
gotowa podpisać umowę na stałą współpracę.

p. Maciuński: jak wygląda sprawa słupa ogłoszeniowego?

p. A. Stachowiak: słupy betonowe są bardzo drogie. Może lepiej zastąpić je 
tablicami.

Ad. 5. Informacja o projekcie dot. budowy farmy elektrowni wiatrowych na 
terenie gminy Lichnowy; stan zaawansowania projektu i planowane 
zamierzenia

Informacje przedstawiono w pkt 2 obrad sesji Rady Gminy Lichnowy.

Ad. 6. Informacja o aktualnej sytuacji w rolnictwie i w melioracji na terenie 
gminy Lichnowy

p. M. Okupna: Gmina Lichnowy jest typowa gmina rolniczą. Uprawia się tu przede 
wszystkim pszenicę oraz rzepak, jęczmień, buraki cukrowe. Prowadzi się również 
hodowle bydła i trzody. Gmina liczy 8891 ha, z czego użytki rolne ogółem wynoszą 
ok. 7743 ha. Grunty użytkowane nie rolniczo stanowią 1148 ha. Ziemie na terenie 
gminy posiadają duże możliwości produkcyjne wiąże się to z wysokimi klasami 
bonitacyjnymi gleb. Wśród zbóż uprawianych na terenie gminy Lichnowy dominuje
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pszenica ozima, która należy do zbóż intensywnych i wydaje najwyższe plony od 
45/90 dt/ha. Pomimo wysokich możliwości produkcyjnych żuławskich gleb 30 % 
rolników sektora prywatnego nie uzyskują wysokich plonów. W roku 2009 według 
notowań ceny rzepaku będą atrakcyjne dla producentów. Jeżeli chodzi o płatności 
bezpośrednie do gruntów rolnych, rolnicy z terenu gminy Lichnowy złożyli wnioski w 
roku 2004 -  2006. Renty strukturalne -  22 wnioski, wszystkie zostały już rozpatrzone 
i ludzie otrzymują już pieniądze, najniższa renta wyniosła 1550 złotych, natomiast 
najwyższa ok. 2900 zł. Jeśli chodzi o gospodarstwa niskotowarowe -  złożono 33 
wnioski. Pierwsze płatności rolnicy otrzymali w grudniu 2005 roku, na jedno 
gospodarstwo przypadało ok. 5000 złotych. Jeśli chodzi o dostosowanie do 
standardów Unii Europejskiej, płyty obornikowe oraz zbiorniki na gnojowicę to 
korzysta z tej pomocy 6 gospodarstw: 2 w Lichnowach, 1 w Parszewie, 2 w Borętach 
oraz 1 w Szymankowie. Wysokość takich dopłat uzależniona jest od przyznanego 
metrażu budowy na 1 m/zł. w roku 2009 zostało wypełnionych 145 wniosków o 
płatności bezpośrednie przez pracownika PODR -  Marie Okupną. Istotnym faktem 
jest również to, że trwa wykup ziemi z ANR. Rozkładają oni należność za zakupioną 
ziemię na wieloletnie raty o niskim oprocentowaniu. Wspomnieć można również o 
produkcji zwierzęcej, pogłowie bydła w stosunku do roku ubiegłego nie uległo 
znacznej zmianie, obecnie na terenie gminy notuje się 1420 szt. w tym 790 krów. 
Mleczarnia, która obsługuje rolników na terenie naszej gminy a mianowicie 
mleczarnia „ Maluta” z siedziba w Nowym Dworze Gdańskim jest w dobrej kondycji 
ekonomicznej. W tej chwili rolnik otrzymuje od 0, 97 zł -  1, 01 netto, co stanowi nie 
opłacalną dziedzinę produkcji rolniczej, co jest powodem takiej liczby pogłowia. Z 
jeszcze większym niepokojem należy stwierdzić o dużym spadku produkcji trzody 
chlewnej na naszym terenie. Najmniej opłacalną produkcja jest produkcja 
wieprzowiny. Duże wahania cenowe nie przyczyniają się do zainteresowania się 
przez rolników ta gałęzią produkcji.

p. S. Szymański: serdecznie dziękuję za zaproszenie. Teren Gminy Lichnowy 
odwadniany jest przez stację pomp Chłodniewo, Stara Wisła oraz rzekę Mała Święta. 
Do prawidłowego odwodnienia służą kanały podstawowe, których jest na terenie 
gminy 45, 9 km oraz sieć rowów szczegółowych. Głównymi kanałami do odwodnienia 
jest Llnawa -  kanał pompowy oraz rzeka Mała Święta. Za posiadane środki 
finansowe na konserwacje i eksploatację urządzeń melioracji podstawowych w 2008 
roku wykonano hakowanie kanałów na długości 34, 40 km za kwotę 216.892,73 
złotych, co stanowiło 75 % stanu ewidencyjnego. Na terenie gminy znajduje się 9 km 
wałów przeciwpowodziowych rzeki Wisły chroniące cały teren gminy. Wał rzeki Wisły 
to budowla o wysokości od 8 do 12 m. przy wysokich stanach powodziowych, które 
przekraczają stany alarmowe o około 1 metra woda występuje od 0, 5 do 1, 5 metra 
na skarpie wału i nie obserwuje się przesięków przez wał. W roku 2008 wykonano 
jedno okoszenie wału bez wygrabienia. W roku bieżącym wykonane zostanie 
jednokrotne okoszenie wału również bez wygrabienia. W 2007 roku została 
wykonana przesłona przeciw filtracyjna wału rzeki Wisły na odcinku Lisewo Malb. -  
Palczewo. Na terenie Gminy Lichnowy znajduje się 523, 5 km rowów szczegółowych, 
które odwadniają 7.331 Ha. Za stan tych urządzeń odpowiada Gminna Spółka 
Wodna w Lichnowach. Ze względu na brak środków finansowych na planowe 
wykonanie robót konserwacyjnych kanałów podstawowych, roboty będą 
wykonywane tylko tam gdzie zachodzi niezbędna konieczność.
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p. A. Zbrzeźny: czy koszenie nie jest szkodliwe dla ochrony wałów? Czy ekran 
całkowicie zabezpiecza przed powodzią? Czy strażnice wałowe sa odpowiednio 
zabezpieczone?

p. S. Szymański: ekran zwiększa bezpieczeństwo przed powodzią, lecz nie da się 
określić czy w 100 %. Z badań, które są robione wynika, że przesłona jest szczelna. 
Jest to na pewno zwiększenie bezpieczeństwa. Jeżeli chodzi o strażnice to te, co są 
utrzymają się, lecz nowe już nie będą powstawały. Strażnice, które posiadamy nie są 
zbyt dobrze wyposażone.

p. Z. Puzio: nie tylko robaki podgryzają wał, ale także i ludzie kradną piach z wałów. 
Myślę, że jak na razie nie ma się, co obawiać, ulewnych deszczy nie ma, poziom w 
Wiśle tez nie jest wysoki, także zagrożenia nie ma.

Informacja stanowi załącznik numer 4 do protokołu

Ad. 7. Informacja o stanie bezrobocia na terenie powiatu malborskiego i gminy 
Lichnowy oraz podjęte działania w zakresie łagodzenia jego skutków w 2008r.

p. M. Budrewicz - Gmina Lichnowy z uwagi na swój typowo rolniczy charakter 
dotknięta jest wysokim bezrobociem strukturalnym. Do charakterystycznych cech 
bezrobocia w Gminie Lichnowy zalicza się m.in.: wysoki procentowy udział 
bezrobotnych w młodym wieku, znaczny udział bezrobotnych w całej populacji 
bezrobotnych posiadających niskie wykształcenie oraz nieposiadających kwalifikacji 
zawodowych, wysoki udział bezrobotnych długotrwale pozostających bez pracy, 
wysoki udział kobiet w strukturze bezrobotnych.
Działania podejmowane w celu łagodzenia skutków bezrobocia na terenie gminy 
Lichnowy: wynikiem istniejącej współpracy z Powiatowym Urzędem Pracy w 
Malborku są podejmowane działania, mające na celu zaktywizowanie zawodowe 
naszych mieszkańców poprzez aktywne formy, tj. prace interwencyjne, roboty 
publiczne, przygotowania zawodowe w miejscu pracy, staże, szkolenia, refundacje 
kosztów wyposażenia i doposażenia stanowisk pracy dla skierowanych 
bezrobotnych, jednorazowe dotacje na podjęcie działalności gospodarczej oraz 
prace społecznie -  użyteczne. Urząd Gminy Lichnowy oraz jego jednostki 
organizacyjne czynią starania, aby obniżyć poziom bezrobocia w gminie. Częsta 
formą walki z bezrobociem jest zatrudnienie bezrobotnych w wyżej wymienionych 
formach. Duży problem stanowi fakt, że bardzo dużo mieszkańców nie posiada 
kwalifikacji zawodowych oraz nie posiada warunków stawianych przez Powiatowy 
Urząd Pracy pozwalających na wzięcie udziału w danej formie zatrudnienia, 
problemem jest również niechęć udziału bezrobotnych w niektórych formach 
zatrudnienia. Często do prac typowych dla mężczyzn zgłaszają się same kobiety, co 
jest potwierdzeniem na to, że na terenie gminy większą ilością bezrobotnych są 
kobiety. Jeżeli chodzi o zatrudnienie w 2008 roku w strukturach samorządowych 
poprzez aktywne formy walki z bezrobociem to w 2008 roku bezrobotni mieszkańcy 
gminy Lichnowy mogli wziąć udział w projektach związanych z aktywizacją 
zawodową, które były realizowane przez Powiatowy Urząd Pracy w Malborku przy 
współfinansowaniu ze środków Unii Europejskiej oraz budżetu państwa. Ponadto 
pięć osób długotrwale bezrobotnych, korzystających ze świadczeń pomocy 
społecznej, uczestniczyło w projekcie realizowanym przez Gminny Ośrodek Pomocy
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Społecznej w Lichnowach pn. „ Rozwój aktywizacji społeczno -  zawodowej w Gminie 
Lichnowy” w ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki Priorytet VII Promocja 
integracji społecznej działanie 7.1 Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji 
Poddziałanie 7.1.1 Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji Poddziałanie 7.1.1 
Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji przez ośrodki pomocy społecznej. 
Głównym celem projektu było podniesienie aktywności zawodowej jego uczestników 
poprzez zwiększenie motywacji do działania oraz zdobycie umiejętności 
umożliwiających wejście na rynek pracy, a także poprzez podjęcie zatrudnienia.

Obrady sesji Rady Gminy Lichnowy opuścili Przewodniczący Rady -  Jan Michalski 
oraz Wójt Gminy Lichnowy -  Waldemar Lamkowski oraz radny Erwin Kunkel wraz z 
Panem Tomaszem Rykała. Dalsze obrady poprowadził Wiceprzewodniczący Rady 
Gminy Władysław Nacel.

Informacja stanowi załącznik numer 5 do protokołu.

Ad.8. Informacja o programach unijnych przeznaczonych na wspieranie wsi oraz 
wdrażaniu i realizacji programów na terenie gminy Lichnowy.

p. Anna Stachowiak: członkostwo Polski w Unii Europejskiej oraz możliwość 
korzystania ze środków pochodzących z funduszy strukturalnych stwarza szanse 
dynamicznego rozwoju obszarów wiejskich w Polsce, dokonania zmian w dostępie 
do infrastruktury jak i wzmocnienia społeczeństwa. Problemem zapewne jest w wielu 
przypadkach zapewnienie wkładu własnego, tym bardziej, iż w każdym programie 
dofinansowanie polega na refundacji poniesionych kosztów, czyli beneficjent musi 
najpierw wyłożyć 100 % kwoty na realizację projektu, a następnie czekać na zwrot 
kosztów. Drugim negatywnym zjawiskiem, które obserwuje się w tym okresie 
programowania, wbrew zapowiedziom, jest duże uszczegółowienie i biurokratyzacja 
przygotowania wniosków o dofinansowanie oraz brak kwalifikowalności podatku 
VAT, co przy braku zwrotu z Urzędu Skarbowego powoduje obniżenie 
dofinansowania o 22%.

Informacja stanowi załącznik numer 6 do protokołu.

Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Raportu z wykonania Programu 
Ochrony Środowiska dla Gminy Lichnowy za lata 2007-2008”.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni przyjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/274/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 w sprawie przyjęcia „Raportu z wykonania Programu Ochrony 
Środowiska dia Gminy Lichnowy za lata 2007-2008. Uchwała stanowi załącznik 
numer 7 do protokołu.

Ad. 10. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniego Programu Gospodarowania 
Gminnym Zasobem Mieszkaniowym Gminy Lichnowy na lata 2010-2014.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni przyjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/275/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 w sprawie Wieloletniego Programu Gospodarowania 
Gminnym Zasobem Mieszkaniowym Gminy Lichnowy na lata 2010-2014. Uchwała 
stanowi załącznik numer 8 do protokołu.
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Ad. 11. Podjęcie uchwały w sprawie zasad dzierżawy gruntów i najmu iokaii 
użytkowych oraz garaży.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni podjęli jednogłośnie Uchwałę XXVII/276/09 
dnia 23 czerwca 2009r w sprawie zasad dzierżawy gruntów i najmu lokali 
użytkowych oraz garaży. Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu.

Ad. 12. Podjęcie uchwały w sprawie zasad sprzedaży lokali użytkowych 
stanowiących zasób mieszkaniowy Gminy Lichnowy.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni przyjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/277/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 w sprawie zasad sprzedaży lokali użytkowych stanowiących 
zasób mieszkaniowy Gminy Lichnowy. Uchwała stanowi załącznik nr 10 do 
niniejszego protokołu

Ad. 13. Podjęcie uchwały w sprawie uzupełnienia wykazu mienia komunalnego 
przeznaczonego do sprzedaży w 2009r.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni przyjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/278/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 r. w sprawie uzupełnienia wykazu mienia komunalnego 
przeznaczonego do sprzedaży w 2009r. Uchwała stanowi załącznik Nr 11 do 
niniejszego protokołu.

Ad. 14. Podjęcie uchwały w sprawie nieodpłatnego przejęcia sieci 
wodociągowej z przyłączami na mienie komunalne.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni przyjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/279/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 r. w sprawie nieodpłatnego przejęcia sieci wodociągowej z 
przyłączami na mienie komunalne. Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego 
protokołu.

Ad. 15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie 
nieruchomości na mienie komunalne.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni przyjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/280/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 r. w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne przejęcie 
nieruchomości na mienie komunalne. Uchwała stanowi załącznik nr 13 do 
niniejszego protokołu.

Zanim zaczęto podejmować kolejną uchwałę na obrady sesji zwyczajnej Rady 
Gminy powrócił radny Erwin Kunkel, co powoduje zwiększenie liczby 
głosujących z 9 na 10 radnych.

Ad. 16. Podjęcie uchwały w sprawie dopłaty do taryf za odbiór ścieków.

9



Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni podjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/281/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 r. w sprawie dopłaty do taryf za odbiór ścieków. Uchwała 
stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu..

Ad. 17. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały dotyczącej przyjęcia do 
realizacji projektu systemowego w ramach Programu Operacyjnego Kapitał 
Ludzki 2007-2013 Działanie 7.1 Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji', 
Podziałanie 7.1.1 Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji przez ośrodki 
pomocy społecznej.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni podjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/282/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 r. w sprawie zmiany uchwały dotyczącej przyjęcia do 
realizacji projektu systemowego w ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki 
2007-2013 Działanie 7.1 Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji, Poddziałanie 
7.1.1 Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji przez ośrodki pomocy 
społecznej. Uchwała stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu..

Ad. 18. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu udzielania pomocy 
materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie 
gminy Lichnowy.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni podjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/283/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 r. w sprawie przyjęcia Regulaminu udzielania pomocy 
materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie gminy 
Lichnowy. Uchwała stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu..

Ad. 19. Podjęcie uchwały w sprawie: zasad udzielania i rozmiaru obniżek 
godzin zajęć dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych 
nauczycielom, którym powierzono stanowiska kierownicze w szkołach na 
terenie gminy Lichnowy; ustalenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru 
godzin zajęć nauczycieli realizujących w ramach stosunku pracy obowiązki 
określone dla stanowisk o różnym tygodniowym obowiązkowym wymiarze 
godzin; ustalenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć 
pedagogów, psychologów i logopedów.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni podjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/284/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 r. w sprawie: zasad udzielania i rozmiaru obniżek godzin 
zajęć dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych nauczycielom, którym 
powierzono stanowiska kierownicze w szkołach na terenie gminy Lichnowy; ustalenia 
tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycieli realizujących w 
ramach stosunku pracy obowiązki określone dla stanowisk o różnym tygodniowym 
obowiązkowym wymiarze godzin; ustalenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru 
godzin zajęć pedagogów, psychologów i logopedów. Uchwała stanowi załącznik nr 
17 do niniejszego protokołu..
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Ad. 20. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia 
Regulaminu określającego wysokość oraz szczegółowe warunki 
przyznawania nauczycielom dodatków za wysługę lat, motywacyjnego, 
funkcyjnego, za warunki pracy, szczegółowe warunki obliczania i 
wypłacania wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny 
doraźnych zastępstw, wysokość nagród ze specjalnego funduszu nagród, a 
także wysokość oraz szczegółowe zasady przyznawania i wypłacania 
dodatku mieszkaniowego.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni podjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/285/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 r. w sprawie ustalenia Regulaminu określającego 
wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom dodatków za 
wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy, szczegółowe 
warunki obliczania i wypłacania wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i 
godziny doraźnych zastępstw, wysokość nagród ze specjalnego funduszu 
nagród, a także wysokość oraz szczegółowe zasady przyznawania i wypłacania 
dodatku mieszkaniowego. Uchwała stanowi załącznik numer 18 do niniejszego 
protokołu..

Ad. 21. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wyodrębnienie w 
budżecie gminy środków stanowiących fundusz sołecki.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni podjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/286/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 r. w sprawie wyrażenia zgody na wyodrębnienie w 
budżecie gminy środków stanowiących fundusz sołecki. Uchwała stanowi 
załącznik numer 19 do niniejszego protokołu..

Ad. 22. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego 
za 2008r. Gminnego Ośrodka Kultury i Sportu w Lichnowach.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni podjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/287/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 r. w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 
2008r. Gminnego Ośrodka Kultury i Sportu w Lichnowach. Uchwała stanowi 
załącznik numer 20 do niniejszego protokołu..

Ad. 23. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego 
za 2008r. Gminnej Biblioteki Publicznej w Lichnowach.

Do uchwały uwag nie wniesiono. Radni podjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/288/09 z 
dnia 23 czerwca 2009 r. w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 
2008r. Gminnej Biblioteki Publicznej w Lichnowach. Uchwała stanowi załącznik 
numer 21 do niniejszego protokołu.

Ad. 24. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na 2009r.

p. H. Stoduś: po stronie dochodów dokonuje się zmian planu dochodów 
budżetowych uzyskanych z tytułu sprzedaży mienia komunalnego -  zwiększenie o 
147 500 zł. Po stronie wydatków budżetowych dokonuje się następujących korekt 
wydatków: w dziale 010 Rolnictwo i łowiectwo zwiększa się plan wydatków 
przeznaczonych na meliorację rowów o 10 000 zł oraz wykonanie projektu kanalizacji 
sanitarno tłocznej oczyszczalni ścieków w Parszewie -  zwiększenie o 60 000. W
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dziale 600 Transport i łączność zwiększa się plan na remont dróg powiatowych 
położonych na terenie Gminy Lichnowy o kwotę 5 000 zł oraz modernizację drogi w 
Szymankowie 5 000 zł oraz 3 000 na modernizacje drogi w Dąbrowie. W dziale 700 
Gospodarka Komunalna zwiększa się o kwotę 23 500 zł plan wydatków na pokrycie 
kosztów zakupu gruntów w Lichnówkach celem budowy świetlicy -  3 500 oraz 
wykonanie studium przebudowy świetlicy wiejskiej w Lichnowach 20 000. W dziale 
710 działalność usługowa zwiększa się plan wydatków przeznaczonych na 
opracowanie studium zagospodarowania przestrzennego gminy Lichnowy -  
zwiększenie o 45 000. W dziale 801 Oświata i wychowanie zmniejsza się plan 
wydatków na budowę Sali gimnastycznej w Szymankowie -  25 000 zł oraz 
wprowadza się nowe zadanie inwestycyjne pn. Zakup Gimbusa -  200 000 zł. W 
dziale 852 wprowadza się kwotę 60 000 zł na pokrycie kosztów opłat pobytu 
mieszkańców w DPS oraz ośrodkach wsparcia. W dziale 900 Gospodarka 
komunalna i ochrona środowiska wprowadza się nowe zadanie inwestycyjne -  zakup 
pojemników do segregacji śmieci. W dziale 921 Kultura i ochrona dziedzictwa 
narodowego zwiększa się plan dotacji dla GOKiS o 4 900 na pokrycie kosztów 
utrzymania świetlic oraz 3 000 na wykonanie ogrodzenia placu zabaw w 
Lichnówkach.

Radni podjęli jednogłośnie uchwałę XXVII/289/09 z dnia 23 czerwca 2009 r. w 
sprawie zmian w budżecie gminy na 2009r. Uchwała stanowi załącznik numer 22 do 
niniejszego protokołu..

Ad. 25. Wolne wnioski.

p. J. Maciuński: mam pytanie, kiedy zostanie obniżona belka na moście? Tyle razy 
o tym mówimy, nic nie jest robione a potem będziemy narzekać, że most zostanie 
zamknięty.

p. E. Kunkel: dlaczego się wtrącacie? Most należy do Tczewa. Przecież nie dajemy 
pieniędzy na ten most, także uważam, że musimy cierpliwie czekać.

p. W. Nacel: z uwagi, że padły dwa różne wnioski w tej samej sprawie proponuję, 
aby Rada Gminy w głosowaniu opowiedziała się za jednym z nich. W głosowaniu 
jawnym Radni jednogłośnie poparli wniosek p. J. Maciuńskiego.

Ad. 26. Zamknięcie posiedzenia.

W związku wyczerpaniem porządku obrad Wiceprzewodniczący Rady Gminy 
Lichnowy zamknął posiedzenie XXVII sesji zwyczajnej Rady Gminy Lichnowy 
dnia 23 czerwca 2009 roku.

Protokołowała:

Sandra Mikulska
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